
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
Caràcter: ordinari 
Data: 27 de setembre de 2001 
Horari: 20 hores 
Lloc: sala de sessions de l’Ajuntament 
 
Hi assisteixen: 
Montserrat Santandreu Ginard, batle 
Elvira Piris Quetglas, regidora 
Jerónimo Ginard Ginard, regidor 
Antònia Tous Ginard, regidora 
Joan Amorós Bauçà, regidor 
Jaime Sureda Bonnín, regidor 
María Antonia Sansó Navarro, regidora 
Francisco Javier Forteza Hidalgo, regidor 
José Silva Jiménez, regidor 
Pere Llinás Morey, regidor 
Magdalena Fuster Lorenzo, regidora 
Apol·lònia Genovard Servera, regidora 
Julen Adrián Gorostiza, regidor 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
Ordre del dia 
1. Aprovació, si s’escau,de les actes corresponents a les sessions dels dies 31 de maig i 27 de juny de 2000. 
2. Designació dels representants polítics del Patronat de la Fundació Teatre Municipal d’Artà. 
3. Aprovació, si s’escau, del projecte per executar l’obra Remodelació i pavimentació dels carrers de Ciutat 
i d’Antoni Blanes. 
4. Aprovació, si s’escau, del Plec de clàusules economicoadministratives per contractar, mitjançant concurs en 
procediment d’urgència, l’obra Remodelació i pavimentació dels carrers de Ciutat i d’Antoni Blanes. 
5. Aprovació, si s’escau, de les gratificacions del personal de la brigada, la neteja i del teatre, corresponents als 
mesos d’abril, maig, juny, juliol, agost i setembre de 2001. 
6. Aprovació, si s’escau, de la moció de rebuig contra el recurs d’inconstitucionalitat presentat pel Govern 
central contra la Llei de l’impost sobre les estades a empreses turístiques d’allotjament (ecotaxa). 
7. Aprovació, si s’escau, de la Proposta conjunta dels ajuntaments d’Artà, Capdepera, Manacor, Sant Llorenç 
des Cardessar i Son Servera, per demanar a la Conselleria d’Obres Públiques, Habitatge i Transports una 
actuació ràpida a la C-715 al seu pas per Manacor. 
8. Aprovació, si s’escau, de la moció d’urgència presentada per EU/EV relativa a la condemna dels atemptats 
que han sofert els Estats Units d’Amèrica. 
9. Precs i preguntes. 
Desenvolupament de la sessió 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes corresponents a les sessions dels dies 31 de maig i 27 de juny 
de 2001 
La secretària informa que, a petició del portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, ha fet una sèrie de correccions, 
ortogràfiques i de redacció, en les actes sotmeses a votació. 
Després de llegir les actes corresponents a les sessions dels dies 31 de maig i 27 de juny de 2001 i trobant-les 
conformes, els reunits les aproven per unanimitat. 
2. Designació dels representants polítics del Patronat de la Fundació Teatre Municipal d’Artà 
El batle exposa que l’article 10 dels Estatuts de la Fundació Teatre Municipal d’Artà estableix que la composició 
del Patronat serà la següent: 
a) El president, càrrec que recaurà en el batle de l’Ajuntament. 
b) El vicepresident, càrrec que recaurà en el regidor delegat de Cultura. 
c) Vocals: seran vocals els regidors de l’Ajuntament que siguin nomenats per a aquest càrrec pel Ple a proposta 



de cada grup municipal d’acord amb les regles següents: 
- Cada portaveu podrà proposar un nombre màxim de vocals equivalent a la meitat del nombre de membres del 
seu grup municipal, tenint en compte que la fracció s’ha de computar com un vocal més. 
- Als grups als qual pertanyin el batle i el regidor de cultura, president i vicepresident del Patronat 
respectivament, se’ls computaran aquests càrrecs als efectes de la determinació del nombre total de vocals que 
correspongui al seu grup municipal. 
- El regidor dels grups municipals formats per un sol regidor serà el que es proposi com a vocal. 
A continuació, es proposen els regidors següents per formar part del Patronat en qualitat de vocals: 
• UIA: Montserrat Santandreu Ginard, batle; Elvira Piris Quetglas, delegada de Cultura; i Antònia Tous. 
• PSOE: Josep Silva Jiménez i Pere Llinás Morey. 
• PP: Jaume Sureda Bonnín i Francisco Javier Forteza Hidalgo. 
• UM: Apolònia Genovard Servera. 
• EU/EV: Julen Adrián Gorostiza. 
Després d’una breu deliberació, els reunits acorden, per unanimitat: 
1. Nomenar els representants polítics següents per formar part del Patronat de la Fundació Teatre Municipal 
d’Artà, en qualitat de vocals: 
- Montserrat Santandreu Ginard, Elvira Piris Quetglas (regidora delegada de Cultura) i Antònia Tous Ginard, 
en representació d’UIA. 
- Josep Silva Jiménez i Pere Llinás Morey, en representació del PSOE. 
- Jaume Sureda Bonnín i Francisco Javier Forteza Hidalgo, en representació del PP. 
- Apolonia Genovard Servera, en representació d’UM. 
- Julen Adrián Gorostiza, en representació d’EU/EV. 
2. Trametre aquest acord a la Notaria d’Artà. 
3. Aprovació, si s’escau, del projecte per executar l’obra Remodelació i pavimentació dels carrers de 
Ciutat i d’Antoni Blanes 
El batle informa que a la Comissió Informativa General es va dictaminar favorablement allò que sol·licità el 
portaveu d’EU/EV, en el sentit que el gabinet redactor del Pla de vials no motoritzats de la Direcció de Mobilitat 
i Educació Ambiental estudiï el projecte i que s’incorporin els canvis que pugui suggerir. 
El portaveu del PP, Sr. Sureda, considera que és urgent dur a terme les obres que són objecte d’aquest projecte, 
les quals estan subvencionades per la Conselleria d’Economia, Comerç i Indústria, per a què aquesta zona, la 
més comercial, sigui objecte d’embelliment. No està d’acord amb com s’ha fet l’adjudicació del projecte, perquè 
hauria estat més convenient convocar un concurs d’idees i tenir diferents punts de vista. Per això, s’abstindran 
en la votació. 
El batle informa al portaveu del PP que es tracta d’un projecte de l’any 1995 per incloure en el Pla 5B, que es 
va fer a pressa i corrent. 
El portaveu del PP afirma que aquest projecte ha sofert molts de canvis. 
La portaveu d’UM, Sra. Genovard, està d’acord. Li ha agradat el projecte, el qual donarà un altre caràcter al 
poble. 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, exposa que li satisfà el compromís que el projecte sigui revisat pel gabinet 
redactor del Pla de vials no motoritzats. 
En relació al que ha dit el portaveu del PP, el portaveu d’EU/EV exposa que l’existència del volum de projectes 
justifica la creació de la plaça d’arquitecte municipal. 
Així mateix, manifesta que és cert que es va informar els veïns de la realització d’aquesta obra i que no sap si 
hi ha hagut canals per rebre modificacions per part dels veïns. Tampoc sap si els veïns estan tots d’acord o no. 
Seria desitjable que, per a altres projectes similars, es doni temps per expressar el seu acord o desacord. 
El batle informa que, a la reunió que es va dur a terme amb els veïns per donar-los a conèixer el projecte, se’ls 
va dir que es podien dirigir al batle o a l’arquitecte municipal si volien qualque informació o si tenien algun 
dubte 
sobre el projecte. 
Allò que sol·licita el portaveu d’EU/EV s’haurà de fer en l’altre macroprojecte que afectarà tot el poble. 
Després d’una breu deliberació, es vota l’assumpte i, per 10 vots a favor (UIA, PSOE, UM i EU/EV) i 3 
abstencions (PP), s’acorda: 



1. Aprovar el projecte per executar l’obra Remodelació i pavimentació dels carrers de Ciutat i d’Antoni 
Blanes, redactat per l’arquitecte Mateu Carrió Muntaner, l’enginyer de camins, canals i ports, Antonio Ramis 
Arrom i l’enginyer industrial Miquel Oliver Sansó. 
4. Aprovació, si s’escau, del Plec de clàusules economicoadministratives per contractar, mitjançant 
concurs en procediment d’urgència, l’obra Remodelació i pavimentació dels carrers de Ciutat i d’Antoni 
Blanes 
El batle explica que s’ha elegit el sistema de concurs en procediment d’urgència en aquest Plec de clàusules 
economicoadministratives a causa de la preocupació dels veïns per a què les obres es comencin el més aviat 
possible i, sobretot, per a què finalitzin abans de l’estiu vinent. 
A continuació el batle relaciona el barem de prioritats que figura en el Plec. 
Al portaveu del PP, Sr. Sureda, li pareix correcte el Plec. No obstant això, dubta que les obres estiguin acabades 
abans de l’estiu vinent. 
Considera que en el Plec s’hauria d’haver inclòs una clàusula que penalitzàs el retard en la finalització de l’obra. 
La portaveu d’UM, Sra. Genovard, manifesta la seva conformitat amb el Plec de clàusules 
economicoadministratives. 
Al portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, no li sembla malament incloure, en el Plec, una clàusula que penalitzi el retard 
en la finalització de les obres. 
Després de molta discussió sobre aquest tema, la secretària informa que en el Plec hi ha una clàusula, segons 
el que estableix la Llei de contractació de les administracions públiques, que penalitza el retard en la finalització 
de les obres. 
Finalment, el portaveu d’EU/EV manifesta que tot el gabinet d’urbanisme hauria de formar part de la plantilla 
de funcionaris de l’Ajuntament. 
Després d’una breu deliberació, els reunits acorden, per unanimitat: 
1. Aprovar el sistema de concurs en procediment d’urgència per contractar l’obra Remodelació i pavimentació 
dels carrers de Ciutat i d’Antoni Blanes. 
2. Aprovar el Plec de clàusules economicoadministratives per contractar l’obra Remodelació i pavimentació 
dels carrers de Ciutat i d’Antoni Blanes. 
3. Sotmetre el Plec de condicions a informació pública mitjançant la publicació d’edictes en el BOIB i en un 
diari. 
5. Aprovació, si s’escau, de les gratificacions del personal de la brigada, la neteja i del teatre, 
corresponents als mesos d’abril, maig, juny, juliol, agost i setembre de 2001 
El batle relaciona les gratificacions del personal de la brigada, la neteja i del teatre, les quals sumen un total 
d’1.596.800 PTA. 
El batle explica que les dones de neteja de l’Ajuntament han hagut de fer treballs fora de la jornada laboral per 
cobrir la neteja del Teatre, ja que es confiava que l’adjudicació fos més prest. 
Després d’una breu deliberació, els reunits acorden, per unanimitat: 
1. Aprovar les gratificacions del personal de la brigada, la neteja i del teatre, corresponents als mesos d’abril, 
maig, juny, juliol, agost i setembre de 2001, les quals sumen un total d’1.596.800 PTA. 
6. Aprovació, si s’escau, de la moció de rebuig contra el recurs d’inconstitucionalitat presentat pel 
Govern central contra la Llei de l’impost sobre les estades a empreses turístiques d’allotjament 
(ecotaxa) 
El portaveu del PSOE, Sr. Silva, llegeix aquesta moció que, copiada literalment, diu: 
“Som conscients que les Illes Balears són una potència turística, en la qual el 84 % de la riquesa es relaciona, 
de forma directa o indirecta, amb l’activitat turística; som conscients del benefici que reporta per a la nostra 
comunitat aquest fet. Som, també, plenament conscients del cost que comporta el manteniment d’aquesta 
activitat econòmica, tant per dotar de serveis com per esgotar recursos, els quals són consumits amb voracitat: 
aigua, consum d’energia, creació de residus... 
El Govern de les Illes Balears va considerar adequat (per les condicions de bonança econòmica extraordinària 
del sector; per la necessitat de tendir cap a un nou model turístic, basat en un desenvolupament sostenible que, 
a més de millorar la nostra qualitat de vida, la dels residents, també ens durà a conservar un producte de qualitat 
per oferir als països que ens envien turistes) la creació d’un impost ecoturístic per finançar el Fons de 
Rehabilitació d’Espais Turístics, creat per la Llei 12/1999, de 23 de desembre, de mesures tributàries, 



administratives i de funció pública i econòmiques. 
Aquest impost ecoturístic té clarament el suport majoritari dels ciutadans de les Illes Balears, perquè totes les 
enquestes avalen aquest fet. Al mateix temps, entenem que representa una forma d’implicar els turistes en la 
conservació del medi ambient, la naturalesa, el patrimoni i la cultura, de la qual cosa en gaudeixen. És a dir, 
esdevé un mecanisme de solidaritat entre visitants i residents que ens permetrà, entenem, que el nostre medi 
ambient privilegiat es conservi perquè el puguin gaudir les generacions futures i, al mateix temps, perquè es 
mantengui com un lloc atractiu per seguir sent visitat pels turistes, la qual cosa ens permetrà mantenir en el futur 
l’activitat turística a les Illes Balears sota uns paràmetres de qualitat. 
És per això, que es proposa la següent 
PROPOSTA D’ACORD 
1. L’Ajuntament d’Artà expressa el seu rebuig al recurs presentat pel Govern central amb què es demana la 
declaració d’inconstitucionalitat i la suspensió cautelar de la Llei de l’impost sobre les estades a empreses 
turístiques d’allotjament, i considera aquest fet un greu atac contra l’autonomia de les Illes Balears. 
2. L’Ajuntament d’Artà manifesta el seu suport a la política del Govern de les Illes Balears, en el sentit de crear 
un Fons per a la Rehabilitació dels Espais Naturals, i a l’impost turístic com a fórmula per finançar-lo; i 
considera 
que aquesta iniciativa és molt bona per al futur de les Illes Balears, tant ecològicament com econòmicament. 
3. L’Ajuntament d’Artà demana al president del Govern espanyol, Sr. Aznar, que rectifiqui en aquesta actitud 
i que retiri el recurs d’inconstitucionalitat esmentat. 
4. L’Ajuntament acorda fer arribar aquesta moció a la Presidència del Govern de les Illes Balears, a la 
Conselleria de Turisme del Govern de les Illes Balears, a la Delegació del Govern central a les Illes Balears, a 
la Secretaria d’Estat de Turisme, a la Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears”. 
El portaveu del PSOE, Sr. Silva, exposa que el Govern central es contradiu, ja que, per una part, recomana que 
les comunitats autònomes implantin els seus impostos i, per una altra part, presenta un recurs 
d’inconstitucionalitat contra aquest impost. 
El portaveu del PP, Sr. Sureda, li diu al Sr. Silva que estigui tranquil, que en el termini de sis mesos el Tribunal 
decidirà si es pot cobrar o no l’ecotaxa. Aquest portaveu considera que la Llei de l’ecotaxa prima un interès 
tributari sobre activitats que estan subjectes a altres impostos. 
El portaveu esmentat opina que el Govern de les Illes Balears no podria haver cercat una solució pitjor; el seu 
partit està a favor d’una ecotaxa, però des d’una òptica constitucional. 
La portaveu d’UM, Sra. Genovard, manifesta que, personalment i políticament, està d’acord amb l’ecotaxa. No 
obstant això, considera que la fórmula d’aplicar-la no és la millor. 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, diu que no romprà cap llança en favor del president del Govern; és veritat que 
l’ecotaxa és una “chapuza”, perquè el Sr. Aznar no ha deixat que sigui d’altra manera. 
El portaveu esmentat opina que, quan es parla que això només afecta a l’oferta turística legal, ens trobam que 
els directors d’hotels de l’oferta turística il·legal en saben molt. 
El portaveu del PSOE, Sr. Silva, exposa que rebem un tracte diferent perquè som unes illes; i esperam rebre 
un tracte diferent del Tribunal Constitucional. 
Els perjudicis de l’impacte ambiental produït pels turistes s’han de pagar, diu el portaveu del PSOE, i explica que 
l’ecotaxa té 3 trams. 
Després d’una llarga deliberació, es vota l’assumpte i, per 10 vots a favor (UIA, PSOE, UM i EU/EV) i 3 vots 
en contra (PP), s’acorda: 
1. Aprovar la moció de rebuig contra el recurs d’inconstitucionalitat presentat pel Govern central contra la Llei 
de l’impost sobre les estades a empreses turístiques d’allotjament (ecotaxa), segons la qual: 
a. L’Ajuntament d’Artà expressa el seu rebuig al recurs presentat pel Govern central, amb què es demana la 
declaració d’inconstitucionalitat i la suspensió cautelar de la Llei de l’impost sobre les estades a empreses 
turístiques d’allotjament, i considera aquest fet un greu atac contra l’autonomia de les Illes Balears. 
b. L’Ajuntament d’Artà manifesta el seu suport a la política del Govern de les Illes Balears en el sentit de crear 
un Fons per a la Rehabilitació dels Espais Naturals i a l’impost turístic com a fórmula per finançar-lo; i considera 
que aquesta iniciativa és molt bona per al futur de les Illes Balears, tant ecològicament com econòmicament. 
c. L’Ajuntament d’Artà demana al president del Govern espanyol, Sr. Aznar, que rectifiqui en aquesta actitud 
i que retiri el recurs d’inconstitucionalitat esmentat. 



d. L’Ajuntament acorda fer arribar aquesta moció a la Presidència del Govern de les Illes Balears, a la 
Conselleria de Turisme del Govern de les Illes Balears, a la Delegació del Govern central a les Illes Balears, a 
la Secretaria d’Estat de Turisme i a la Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears. 
7. Aprovació, si s’escau, de la Proposta conjunta dels ajuntaments d’Artà, Capdepera, Manacor, Sant 
Llorenç des Cardessar i Son Servera, per demanar a la Conselleria d’Obres Públiques, Habitatge i 
Transports una actuació ràpida a la C-715 al seu pas per Manacor 
El batle exposa que, arran de les diverses reunions que han mantingut aquests ajuntaments, s’ha elaborat aquesta 
proposta. 
A continuació, el portaveu del PSOE, Sr. Silva, llegeix la proposta: 
“Introducció 
Els ajuntaments d’Artà, Capdepera, Manacor, Sant Llorenç des Cardessar i Son Servera presenten aquesta 
Proposta a la Conselleria d’Obres Públiques, Habitatge i Transports perquè l’estudiïn i el considerin. 
Justificació del projecte 
En els darrers temps s’ha pogut constatar un interès per part de la Conselleria d’Obres Públiques per 
desbloquejar alguns indrets de les carreteres de les Illes que consituïen autèntics punts negres. Així, ara per ara 
els usuaris ja poden fer ús de la variant de Son Servera i, a la C-715, ja es poden veure els treballs de la variant 
de Vilafranca i del desdoblament de Son Ferriol a Palma. A més, les rotondes d’Algaida i del creuer de Petra 
han millorat molt el trànsit rodat i n’han facilitat la seva fluïdesa. 
Malgrat aquests esforços, encara queden alguns punts que constitueixen colls de botella en aquesta carretera. 
El més flagrant és el que transcorre per dins el nucli municipal de Manacor. Els automobilistes que empren la 
C-715 saben que, sobretot a l’estiu, travessar aquest tram d’entre dos i tres quilòmetres pot suposar mitja hora 
de rellotge i suportar col·lapses, llargues cues i embossos. Ja fa alguns anys que els semàfors varen alleujar un 
poc els problemes que suportaven els vehicles que entraven des de les vies colaterals. S’ha vist, però, que 
aquests senyals lluminosos no són suficients per encaminar i reconduir el trànsit que suporta aquesta via en 
aquest indret. 
Els municipis d’Artà, Capdepera, Manacor, Sant Llorenç des Cardessar i Son Servera, a la comarca de Llevant, 
venim patint un dèficit històric important pel que fa a la xarxa de carreteres, ja que la C-715, la carretera natural 
que connecta aquestes localitats amb Palma, ha estat una via saturada des de fa molts d’anys. 
Per això, l’Equip de Govern proposa al Ple la següent 
Proposta d’acord 
1. Mostrar el seu suport a la tasca que es fa a la Conselleria per millorar les infraestructures de carreteres de 
les Illes. 
2. Instar el conseller perquè estudiï la viabilitat d’emprendre amb urgència la via de circumval·lació de Manacor, 
la qual milloraria molt la qualitat de vida dels veïns de la Comarca de Llevant”. 
El portaveu del PP, Sr. Sureda, exposa que encara s’ha de fer el projecte i que encara s’ha de fer la 
circumval·lació. 
El portaveu esmentat presenta l’esmena següent: 
“Instar la Conselleria perquè construeixi l’autopista de Llevant”. 
La portaveu d’UM, Sra. Genovard, està d’acord amb la Proposta de l’Equip de Govern. 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, exposa que és una burla que ajuntaments com el de Manacor demanin obres 
com aquestes quan han permès que el poble hagi crescut cap on era abans. I que una cosa parescuda a aquesta 
està passant a Montuïri. 
A continuació, es vota l’esmena presentada pel PP, la qual, per 3 vots a favor (PP), 9 vots en contra (UIA, 
PSOE i EU/EV) i 1 abstenció (UM), no s’aprova per manca de quòrum. 
Es vota la proposta de l’Equip de Govern i, per 10 vots a favor (UIA, PSOE, UM i EU/EV) i 3 abstencions (PP), 
s’acorda: 
1.Aprovar la Proposta conjunta dels ajuntaments d’Artà, Capdepera, Manacor, Sant Llorenç des Cardessar i 
Son Servera per demanar a la Conselleria d’Obres Públiques, Habitatge i Transports, una actuació ràpida a la 
C-715 al seu pas per Manacor, segons la qual: 
a) Es mostra el seu suport a la tasca que es fa a la Conselleria per millorar les infraestructures de carreteres 
de les Illes. 
b) S’insta el conseller perquè estudiï la viabilitat d’emprendre amb urgència la via de circumval·lació de 



Manacor, la qual milloraria molt la qualitat de vida dels veïns de la comarca de Llevant. 
8. Aprovació, si s’escau, de la moció d’urgència presentada per EU/EV relativa a la condemna dels 
atemptats que han sofert els Estats Units d’Amèrica 
A continuació, el portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, exposa la següent moció d’urgència, la qual no figura en l’ordre 
del dia, i sol·licita que s’hi inclogui i que s’aprovi: 
“El proppassat 11 de setembre el món sencer s’estremí en conèixer l’atemptat als edificis nomenats Torres 
Bessones de New York i el Pentàgon a Washington, que ha significat la pèrdua de milers de vides humanes. 
En primer lloc, hem de mostrar, com a representants públics i també com a persones, el nostre més sentit condol 
per a tots els familiars de les víctimes d’aquests brutals atemptats. 
En segon lloc, hem de rebutjar d’una manera enèrgica i sense matisos els atemptats terroristes que no poden 
tenir cap justificació, des de cap punt de vista humà. 
En tercer lloc, hem de reclamar justícia implacable contra els culpables d’aquesta mostra de barbàrie, però tal 
i com ha manifestat la Secretària d’Amnistia Internacional “Els autors d’aquestes atrocitats han d’ésser 
sotmesos a l’acció de la justícia, però només hi haurà justícia si els mitjans pels quals es du a terme són, 
en si mateixos, justos i respecten els drets humans de totes les persones”. 
Durant aquests dies s’ha posat en marxa la maquinària prebèl·lica, i la comunitat internacional observa amb 
esglai la possibilitat d’una escalada de violència d’incalculables conseqüències. També hem de recordar les 
paraules d’Aministia Internacional adreçades al Consell de Seguretat de Nacions Unides: “Abans de recórrer 
a la intervenció armada, la comunitat internacional ha d’invertir els seus recursos i la seva imaginació 
per trobar altres mitjans per aconseguir que es faci justícia, respectant plenament les normes dels 
drets humans en aquest cas. Les víctimes d’aquest monstruós crim mereixen JUSTÍCIA, no 
VENJANÇA”. 
Per aquestes raons, es proposa el següent 
ACORD 
L’Ajuntament d’Artà vol manifestar el seu condol per les víctimes dels atemptats soferts a EUA, el proppassat 
11 de setembre, i condemna enèrgicament aquests fets terroristes. 
L’Ajuntament d’Artà es dirigeix al Consell de Seguretat de Nacions Unides i fa seu l’escrit d’Amnistia 
Internacional, amb què insta aquest organisme internacional a assegurar, en la seva recerca de justícia, que els 
estats exhaureixin totes les mesures per detenir i processar els presumptes autors sense posar en perill les vides, 
el benestar o els drets humans de la població civil. 
El portaveu del PP, Sr. Sureda, manifesta que s’ha de tenir molta prudència en aquest tema. I afirma que pareix 
que haurà una guerra, però amb uns objectius molts marcats. 
Per unanimitat, els reunits acorden: 
1. Aprovar la inclusió d’aquesta moció en l’ordre del dia. 
2. Aprovar la moció d’urgència presentada per EU/EV relativa a la condemna dels atemptats soferts als Estats 
Units d’Amèrica, segons la qual: 
a) L’Ajuntament d’Artà vol manifestar el seu condol per les víctimes dels atemptats soferts als EUA el 
proppassat 11 de setembre, i condemna enèrgicament aquests fets terroristes. 
b) L’Ajuntament d’Artà es dirigeix al Consell de Seguretat de Nacions Unides i fa seu l’escrit d’Amnistia 
Internacional, amb què insta aquest organisme internacional a assegurar, en la seva recerca de justícia, que els 
estats exhaureixin totes les mesures per detenir i processar els presumptes autors sense posar en perill les vides, 
el benestar o els drets humans de la població civil. 
9. Precs i preguntes 
La secretària de l’Ajuntament informa que EU/EV ha presentat l’escrit de precs i preguntes següent: 
Precs 
1. Esquerra Unida-Els Verds demana que l’Equip de Govern es faci càrrec de la neteja de la plaça de Na 
Caragol i, en especial, del parc infantil. Aquesta plaça, adjacent al CP Na Caragol, es fa servir, durant el temps 
que durin les obres d’ampliació del Col·legi, com a pati o zona d’esplai de tots els alumnes d’Educació Infantil 
(quatre grups de segon cicle -de 3 a 5 anys- i dos grups de primer cicle -de 1 i 2 anys-), en total més de 100 nins 
que es troben, al sortir al pati, amb el seu parc infantil ple de brutor amb envoltoris i bosses de plàstic, restes de 
llepolies, llaunes i, a vegades, també vidres. Les obres just acaben de començar i és probable que és perllonguin 
durant tot aquest curs i la major part del següent. 



El problema no és nou. L’any passat els mestres també van demanar, en el Consell Escolar, a la regidora de 
Cultura, Sra. Piris, un manteniment adequat d’aquest espai públic, perquè es corre un greu risc per a la salut dels 
alumnes més petits, al·lots de menys de dos anys que encara es fiquen qualsevol cosa a la boca, o que poden 
tenir una desgràcia amb un vidre inoportú. Llavors només hi anaven, a aquest parc infantil, els al·lots de 3 anys 
i els més petits, d’un i dos anys, de l’escoleta recentment municipalitzada. 
Ara el problema és major, perquè les deficiències de manteniment es mantenen, però el nombre d’al·lots ha 
augmentat amb els al·lots de 4 i 5 anys, que hi vindran mentre durin les obres d’ampliació del CP Na Caragol, 
les quals els impedeixen fer servir bona part del pati del Col·legi. 
La plaça de Na Caragol i el seu parc infantil es troben just al costat del Col·legi, però, el fet de ser una plaça 
pública i oberta, fa que també s’utilitzi fora d’horari escolar per al·lots i joves de totes les edats, sobretot a les 
tardes. El Col·legi no és responsable de l’estat de neteja del parc, però sí dels al·lots, des del punt que els treuen 
al parc, i això és el motiu de la preocupació dels mestres i, també, dels pares i mares que cada dia veuen el 
manteniment deficient de la plaça i el parc infantil. 
Per totes aquestes raons, prec a l’Equip de Govern un manteniment diari de recollida de fems i de buidatge de 
les papereres de la plaça, i que aquesta sigui escombrada diàriament, abans del començament de les classes. 
Resposta: El batle diu al portaveu d’EU/EV que es tendrà en compte. S’ha parlat amb l’empresa de neteja 
perquè faci una neteja diària. 
2. La tardana, però encertada decisió de construir la nova escoleta de la Colònia al solar de Cas Cosme-Cas 
Frare, suposa abandonar la proposta inicial de combinar l’escola i l’equipament sociocultural al solar municipal 
del c/ dels Vivers-Cas Llubiner. 
EU/EV prega a l’Equip de Govern que encomani la redacció d’un nou projecte per ampliar, en aquest solar del 
c/ dels Vivers-Cas Llubiner, els equipaments socioculturals del solar adjacent, amb l’objectiu, entre d’altres, de 
solucionar els problemes d’accessibilitat i falta d’espai que presenta l’actual edifici municipal de la Colònia. 
Resposta: El batle demana al portaveu d’EU/EV a qui l’han d’encarregar, el projecte. 
L’Ajuntament va encarregar el projecte de l’escola de la Colònia. L’Equip de Govern està estudiant quina és 
la millor solució i la disponibilitat pressupostària. S’han de mesurar un poc quins usos tendrà aquest edifici, diu 
el batle. 
Preguntes: 
1. Quines accions ha dut a terme l’Equip de Govern en relació al prec núm. 1 del plenari ordinari del passat mes 
de maig, formulat per aquest regidor, per demanar que l’Ajuntament arrabassàs totes les plantes de Carpobrotus 
Edulis, Mecem Briantemum i Aptemia sp., de tots els jardins i els terrenys de titularitat municipal, especialment 
dels de la Colònia de Sant Pere, Betlem i S’Estanyol (la zona on estan més esteses aquestes plagues? 
Resposta: Cap, encara. 
Sap l’Equip de Govern que els terrenys de la depuradora municipal també estan plens d’aquesta planta? 
Resposta: Sí. 
2. Quines actuacions ha dut a terme l’Equip de Govern en relació als problemes de renou produïts pel sistema 
de condicionament d’aire del Teatre Municipal? 
Resposta: Ha encarregat un informe a l’empresa instal·ladora perquè aquest problema se solucioni i està en vies 
de solució. 
3. Quines actuacions ha fet l’Equip de Govern per solucionar els problemes evidents de barreres 
arquitectòniques del Teatre Muncipal? 
Resposta: Cap, encara. 
4. Ha decidit l’Equip de Govern deixar, com a definitives, les rampes i les plataformes de metall que s’han estat 
col·locat en el passeig dels Tarongers per salvar l’escaló d’entrada a l’edifici del Teatre per aquesta façana? 
Resposta: S’està estudiant; i, molt possiblement, aquestes plataformes quedaran. 
5. Quina solució pensa donar l’Equip de Govern al problema de manca de banys adaptats de la segona planta 
de l’edifici del Teatre? 
Resposta: S’està estudiant l’habilitació d’uns banys, tot i que no siguin preceptius. 
6. Quina solució té prevista l’Equip de Govern per als problemes d’acústica (de mala acústica, s’entén) que fan 
escoltar els diàlegs de les pel·lícules projectades fins ara al Teatre? 
Resposta: El sistema de so per a cinema del Teatre Municipal no està del tot acabat i fins que no es facin les 
proves acústiques pertinents no quedarà definitivament instal·lat. 



7. Quina despesa suplementària suposarà adobar aquests defectes de disseny? Qui les haurà de costejar? 
Resposta: Això que hi hagi defectes de disseny només ho diu el regidor d’EU/EV i de despeses en relació a 
aquests “defectes” ningú n’ha parlat. 
8. Des del darrer plenari de juliol, quines noves passes ha fet l’Equip de Govern per ampliar les instal·lacions de 
l’escoleta de Na Caragol? En què s’ha avançat en els contactes amb la propietat dels terrenys situats entre els 
camins de Can Canals i del Pou Rafal per aconseguir un emplaçament per a una nova escola d’educació infantil 
(0-6 anys) de titularitat pública? 
Resposta: S’ha parlat amb els propietaris afectats i se’ls ha plantejat tant la possibilitat de comprar les finques 
com la d’una possible unitat d’actuació urbana. 
9. En el plenari de juliol, el batle afirmava que les obres de tancament amb filferro realitzades a les parcel·les 
de Bellpuig (amb un expedient d’infracció urbanística obert arran d’una denuncia del GOB) tenien llicència i que 
havien estat informades favorablement per la Direcció General de Biodiversitat de la Conselleria de Medi 
Ambient. 
Davant la manifesta voluntat de l’Equip de Govern de fer els ulls grossos davant una infracció manifesta, aquest 
regidor va fer públics els fets als mitjans de comunicació, que es van fer ressò en el mes d’agost, i va denunciar 
també els fets davant la Conselleria de Medi Ambient, que ha inspeccionat les obres i ha emès un informe que 
no deixa lloc a dubtes sobre la infracció comesa i, de retruc, de la mala fe de la resposta del batle en el plenari 
de juliol, mala fe que segurament s’explica per les relacions familiars existents entre el batle i l’empresa 
responsable de la infracció. 
Quines actuacions ha dut a terme l’Equip de Govern des del passat plenari de juliol que facin referència a 
aquesta infracció? En quina data les ha realitzades? 
Resposta: S’han sol·licitat els informes del tècnic municipal sobre el compliment de les condicions de la llicència 
concedida el dia 11 de juny de 2001, amb informe favorable de la Direcció General de Biodeversitat de la 
Conselleria de Medi Ambient, de data 14 de maig de 2001. 
El tècnic ha emès l’informe amb data de 24 de setembre de 2001. 
Respecte de la suposada mala fe i de les suposades relacions familiars del batle amb aquesta empresa, 
convendria que aquest regidor les demostràs aviat, ja que aquestes manifestacions públiques no són més que 
difamacions i mentides. 
10. A la vista del nou informe de la Conselleria de Medi Ambient, de data 18 de setembre, què pensa fer l’Equip 
de Govern? 
Resposta: Continuar l’expedient d’infracció urbanística. 
11. Té coneixement l’Equip de Govern que les obres objecte d’aquest expedient d’infracció incompleixen, 
també, 
l’informe de Carreteres? 
Resposta: Si, tal i com es reflecteix en l’informe del tècnic municipal. 
12. Quines actuacions ha fet l’Equip de Govern per garantir la seguretat en les zones de bany de la costa del 
municipi, i en quina data han entrat en servei? 
Resposta: Les ja contestades a les preguntes fetes en anteriors plens ordinaris. 
13. Quan va anunciar, l’Equip de Govern, l’oferta de feina per a vigilants i socorristes per la platgeta de la 
Colònia, a la qual cosa es va comprometre en el plenari de maig? 
Resposta: No es va arribar a formalitzar cap oferta pública de feina. Les gestions fetes durant setmanes tant 
per l’Equip de Govern com pel Club Aigua Esport Artà, a petició de l’Equip de Govern, foren infructuoses. No 
hi havia socorristes qualificats disponibles arreu de Mallorca, ni per a la platgeta de la Colònia ni per a cap altra. 
14. Quan s’han col·locat, als màstils de senyals, les banderes d’avís de l’estat de la mar a la platgeta de la 
Colònia? 
Resposta: No se n’ha col·locat cap. 
15. I a les altres platges? 
Resposta: No se n’ha col·locat cap. 
16. En relació a la contractació de dos llocs de feina (un d’auxiliar i un altre d’ordenança), que en el seu moment 
aquest regidor va denunciar com a un cas evident d’entxufisme, nepotisme i burla dels principis d’igualtat, 
capacitat i mèrit que han de regir la contractació pública, aquest regidor ha tengut notícia de la renúncia a la 
plaça d’ordenança de la persona inicialment digitalitzada a causa de la incompatibilitat que CCOO va posar en 



evidència. També és notícia que la resta de persones que es van presentar a la plaça d’ordenança van renunciar 
a ocupar-la, per motius fàcils d’entendre, avançat el mes de juliol. Per tant, la plaça d’ordenança va quedar 
vacant. 
La sorpresa ha estat quan s’ha comprovat que aquesta persona, inicialment contractada per a mitja jornada com 
a auxiliar, cobra nòmines d’auxiliar a jornada completa, fet que sembla contradir l’oferta pública presentada, la 
selecció de personal realitzada i la plantilla de personal aprovada amb els pressupostos en vigor. 
Pot l’Equip de Govern explicar aquestes irregularitats? 
Resposta: En un principi es va seleccionar a una mateixa persona per ocupar dues places a mitja jornada. 
Posteriorment, es va comprovar que una mateixa persona no podia ocupar dues places a mitja jornada en una 
mateixa empresa. 
Conseqüentment i ja que, per les característiques de les places, eren d’imminent ocupació, es va decidir 
reconvertir els dos contractes en un de sol de jornada completa. 
17. A partir d’aquest afer, s’ha tornat a posar en qüestió la política de personal d’aquest Ajuntament, que té la 
meitat de la plantilla amb contractes precaris i, sovint, irregulars. Em consta que el batle ha mantengut converses 
o negociacions amb els representants sindicals. Pot explicar el batle el contingut d’aquestes negociacions i a 
quins acords s’ha arribat? 
Resposta: L’Equip de Govern continua treballant conjuntament amb CCOO per dur a terme els acords subscrits 
en el seu dia relatius a la plantilla de personal. 
El portaveu d’EU/EV diu que el batle no contesta la pregunta. 
18. Aquest regidor segueix esperant que l’Equip de Govern compleixi el seu compromís de permetre l’accés als 
contractes que ha fet aquest ajuntament durant els darrers 5 anys. Quan seran accessibles? 
Resposta: Aquests contractes s’han sol·licitat a la gestoria i es facilitaran una vegada que la gestoria ens els hagi 
lliurat. 
19. El batle i altres regidors de l’Equip de Govern representen aquest ajuntament en instàncies com el Consorci 
de Gestió de les Finques Públiques d’Albarca, Es Verger i S’Alqueria Vella, la FELIP, o la Mancomunitat del 
Nord, o el Projecte Ferrutx. Però fins avui dia, i en contra del que prediquen sobre participació ciutadana i 
transparència, els regidors de l’oposició no hem rebut cap informació en els llocs on aquesta informació s’ha de 
donar als regidors: Junta de Portaveus, Comissió Informativa i Plenari. Pensa mantenir l’Equip de Govern 
aquesta línia d’opacitat i negació d’informació a la resta del consistori mentre parla i demana participació en 
nom 
de tot el consistori?. 
Resposta: Qui vulgui informació sobre qualsevol qüestió relacionada amb aquests organismes públics la pot 
demanar i li serà lliurada tan bon punt es disposi d’ella. 
El portaveu d’EU/EV diu que el batle no contesta la pregunta. 
Els regidors de l’Equip de Govern diuen que el batle ha contestat la pregunta. 
20. Quines actuacions de supressió de barreres arquitectòniques tenia previstes l’Equip de Govern per enguany? 
Quines s’han executat? Quines es troben pendents d’execució? 
Resposta: Les del Club de Persones Majors, les de Na Batlessa, les de la Sala, les de la Central i les l’edifici de 
Ses Escoles. 
Les del Club de Persones Majors d’Artà i les de l’amfiteatre i sales d’exposicions de Na Batlessa ja s’han 
executat. 
Les de la Sala (de les quals vàrem rebre el projecte d’execució la setmana passada), les de l’edifici de Na 
Batlessa (planta baixa, 1r i 2n pis), les de la Central i les de Ses Escoles, els projectes de les quals encara no 
hem rebut, s’executaran quan hi hagi la disponibilitat pressupostària pertinent. 
21.El 2001 serà el segon exercici consecutiu en què l’acord de dotació als nuclis d’Artà i la Colònia dels 
SERVEIS NECESSARIS PER AL COMPLIMENT DE la Llei 1/1992, de 8 d’abril, de protecció dels animals 
que viuen en l’entorn humà, (pipicans i zones de passeig) quedarà en paper banyat? Quan té previst l’Equip de 
Govern complir aquest compromís?. 
Resposta: S’està estudiant si aquest compromís acordat és el més adequat per solucionar el problema. 
22. Si els Serveis Educatius Municipals i els Serveis Socials redacten una memòria anual, com és que no fa el 
mateix el Patronat de la Residència? 
Resposta: Mai no s’ha fet una memòria, degudament formalitzada, de les activitats, decisions i actuacions que 



afecten la Residència i els seus estadants. Tota aquesta informació es tracta en les juntes del seu Patronat i es 
reflecteix en les actes de les seves reunions. 
I el Patronat del Teatre Municipal què haurà de fer? 
Resposta: Ja en parlarem en el seu moment. 
23. Quines actuacions ha dut a terme l’Equip de Govern relatives a les infraccions per les activitats irregulars 
dels 5 cementeris de vehicles existents al municipi i que van ser denunciades per EU/EV? 
Resposta: Després de múltiples intents per solucionar aquest problema a les bones, s’ha notificat als titulars de 
les activitats la concessió d’un termini de cinc dies perquè puguin acreditar si l’activitat comptava o no amb la 
llicència municipal corresponent, tal i com estableix la legislació vigent. 
S’ha sol·licitat i s’ha obtingut l’informe del zelador d’obres per comprovar si s’han retirat o no els vehicles. 
S’han dictat els decrets de paralització i clausura de l’activitat als titulars que no han retirat els vehicles. 
Quan preveu que serà capaç d’eliminar aquestes activitats il·legals, antiestètiques i contaminants? 
Resposta: Quan es compleixen els terminis establerts per la legislació vigent. 
24. Quines actuacions ha dut a terme l’Equip de Govern relatives a la revocació de l’acord de la Comissió de 
Govern del passat 6 de novembre pel qual es va concedir a Telefònica Móviles de España una llicència de 
legalització per condicionar un terrat per ubicar una estació base de telefonia mòbil equipada amb tecnologia 
GSM en el passeig de la Mar, núm. 47, de la Colònia de Sant Pere? 
Resposta: Com ja s’ha contestat en anteriors plens, s’estudia la possibilitat o no de revocar la llicència de 
legalització atorgada a Telefónica Móviles de España perquè, en la data de realització de les obres i de 
presentació de la sol·licitud de la llicència de legalització, encara no estaven en vigor les normes territorials 
cautelars i tampoc l’acord municipal de 07-06-00. 
25. En relació a altres antenes de telefonia mòbil situades en sòl urbà, quines actuacions s’han dut a terme fins 
dia d’avui per complir l’acord del plenari municipal de 7 de juny de 2000? 
Resposta: L’Ajuntament està esperant la redacció definitiva del Pla director sectorial de telecomunicacions de 
la Conselleria d’Innovació i Energia per prendre les actuacions que es considerin oportunes. 
Acords 
1. Aprovar, per unanimitat, les actes corresponents a les sessions dels dies 31 de maig i 27 de juny de 2001. 
2. Nomenar, per unanimitat, els representants polítics següents per formar part del Patronat de la Fundació 
Teatre Municipal d’Artà, en qualitat de vocals: 
• Montserrat Santandreu Ginard, Elvira Piris Quetglas (regidora delegada de Cultura) i Antònia Tous, en 
representació d’UIA. 
• Josep Silva Jiménez i Pere Llinàs Morey, en representació del PSOE. 
• Jaume Sureda Bonnín i Francisco Javier Forteza Hidalgo, en representació del PP. 
• Apol·lònia Genovard Servera, en representació d’UM. 
• Julen Adrián Gorostiza, en representació d’EU/EV. 
Trametre aquest acord a la Notaria d’Artà. 
3. Aprovar, per 10 vots a favor (UIA, PSOE, UM i EU/EV) i 3 abstencions (PP), el projecte per executar l’obra 
Remodelació i pavimentació dels carres de Ciutat i d’Antoni Blanes, redactat per l’arquitecte Mateu Carrió 
Muntaner, l’enginyer de camins, canals i ports, Antonio Ramis Arrom, i l’enginyer industrial Miquel Oliver 
Sansó. 
4. Aprovar, per unanimitat, el sistema de concurs en procediment d’urgència per contractar l’obra Remodelació 
i pavimentació dels carrers de Ciutat i d’Antoni Blanes. 
Aprovar, per unanimitat, el Plec de clàusules economicoadministratives per contractar l’obra Remodelació i 
pavimentació dels carrers de Ciutat i d’Antoni Blanes. 
Sotmetre el Plec de condicions a informació pública mitjançant la publicació d’edictes en el BOIB i en un diari. 
5. Aprovar, per unanimitat, les gratificacions del personal de la brigada, la neteja i del teatre, corresponents als 
mesos d’abril, maig, juny, juliol, agost i setembre de 2001, les quals sumen un total d’1.596.800 PTA. 
6. Acordar, per 10 vots a favor (UIA, PSOE, UM i EU/EV) i 3 en contra (PP): 
Aprovar la moció de rebuig contra el recurs d’inconstitucionalitat presentat pel Govern central contra la Llei de 
l’impost sobre les estades a empreses turístiques d’allotjament (ecotaxa), segons la qual: 
a. L’Ajuntament d’Artà expressa el seu rebuig al recurs presentat pel Govern central, amb què es demana la 
declaració d’inconstitucionalitat i la suspensió cautelar de la Llei de l’impost sobre les estades a empreses 



turístiques d’allotjament, i considera aquest fet un greu atac contra l’autonomia de les Illes Balears. 
b. L’Ajuntament d’Artà manifesta el seu suport a la política del Govern de les Illes Balears en el sentit de crear 
un Fons per a la Rehabilitació dels Espais Naturals i a l’impost turístic com a fórmula per finançar-lo; i considera 
que aquesta iniciativa és molt bona per al futur de les Illes Balears, tant ecològicament com econòmicament. 
c. L’Ajuntament d’Artà demana al president del Govern espanyol, Sr. Aznar, que rectifiqui en aquesta actitud 
i que retiri el recurs d’inconstitucionalitat esmentat. 
d. L’Ajuntament acorda fer arribar aquesta moció a la Presidència del Govern de les Illes Balears, a la 
Conselleria de Turisme del Govern de les Illes Balears, a la Delegació del Govern central a les Illes Balears, a 
la Secretaria d’Estat de Turisme i a la Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears. 
7. Aprovar, per 10 vots a favor (UIA, PSOE, UM i EU/EV) i 3 abstencions (PP), la Proposta conjunta dels 
ajuntaments d’Artà, Capdepera, Manacor, Sant Llorenç des Cardessar i Son Servera per demanar a la 
Conselleria d’Obres Públiques, Habitatge i Transports, una actuació ràpida a la C-715 al seu pas per Manacor, 
segons la qual: 
a) Es mostra el seu suport a la tasca que es fa a la Conselleria per millorar les infraestructures de carreteres 
de les Illes. 
b) S’insta el conseller perquè estudiï la viabilitat d’emprendre amb urgència la via de circumval·lació de 
Manacor, la qual milloraria molt la qualitat de vida dels veïns de la comarca de Llevant. 
8. Acordar, per unanimitat, el següent: 
Aprovar la inclusió d’aquesta moció en l’ordre del dia. 
Aprovar la moció d’urgència presentada per EU/EV relativa a la condemna dels atemptats soferts als Estats 
Units d’Amèrica, segons la qual: 
a) L’Ajuntament d’Artà vol manifestar el seu condol per les víctimes dels atemptats soferts als EUA el 
proppassat 11 de setembre, i condemna enèrgicament aquests fets terroristes. 
b) L’Ajuntament d’Artà es dirigeix al Consell de Seguretat de Nacions Unides i fa seu l’escrit d’Amnistia 
Internacional, amb què insta aquest organisme internacional a assegurar, en la seva recerca de justícia, que els 
estats exhaureixin totes les mesures per detenir i processar els presumptes autors sense posar en perill les vides, 
el benestar o els drets humans de la població civil. 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
La secretària Vist i plau 
El batle 


